
بعد از بر ملاشدن فرار مالياتي 6هزار ميليارد 
توماني پزش�كان، حالا س�خنگوي دس�تگاه 
قض�ا از دريافت حق الوكاله ه�اي نجومي وكلا 
و فرار مالياتي اين قش�ر صحبت كرده اس�ت. 
ف�ارغ از نقطه دردن�اك ضعف موج�ود در دو 
حوزه مهم خدمت رس�اني عموم�ي كه جيب 
مردم را سر كيسه مي كنند، اما چه كسي بايد 
پاس�خگوي اين فرارهاي مالياتي باشد؟! اگر 
حجم گردش مالي ب�ازار وكالت را تقس�يم بر 
تعداد وكلا كني�م )تنها در س�ال 94(، در آمد 
هر وكي�ل به صورت متوس�ط ي�ك ميليارد و 
475 ميليون تومان مي ش�ود. اي�ن در حالي 
اس�ت كه به گفته برخي مطلعين از پرونده ها، 
برخي از وكلا دريافت ملك و زمين هم در كنار 
مبالغ نقدي خواهند داش�ت، مبناي دريافت 
اين حق الوكاله ها چيست؟! چه كسي بر وكيل 
نظارت مي كند؟! آيا حق الوكاله هاي نجومي و 
فرار مالياتي نتيجه استقلال كانون وكلاست؟!

روز گذش��ته س��خنگوي دس��تگاه قض��ا از 
حق الوكاله هاي نجومي گله كرد! اس��ماعيلي در 
پاسخ به س��ؤالي در رابطه با تعداد وكلا در كشور 
و ميزان حق الوكاله آنها به عدم رعايت تعرفه هاي 
قانوني و مطالبه حق الوكاله هاي بالا اشاره كرد و در 
توضيح آن بيان داشت: ما در موضوعات مختلف 
از زبان مردم مي شنويم كه در فلان پرونده ۱۰۰، 
۲۰۰ ، ۳۰۰ ميليون يا يك ميليارد  كمتر و بيشتر از 
آنها حق الوكاله مطالبه شده است. درباره اين حرف 
و صحت و س��قم آن فعلًا اظهارنظ��ر نمي كنيم، 
اما عملًا مي بينيم كه در فرم هاي وكالت نوش��ته 
مي ش��ود كه »براس��اس تعرفه« يا »حق الوكاله 
۳۰هزار تومان« كه مطمئن هستيم اين ۳۰هزار 

تومان ها منطبق با واقعيت نيست. 
موضوعي كه س��خنگوي فعلي دس��تگاه قضا به 
آن اش��اره مي كند و پيش��تر از اين هم از س��وي 
حجت الاسلام اژه اي مطرح شده بود. حجت الاسلام 
اژه اي در سال 97 از حق الوكاله هاي نجومي چهار 
وكيل در پرونده بابك زنجاني خبر داد و گفت: اين 
افراد براي ۲6 جلسه دادگاه، نزديك به يك ميليارد 

و 4۰۰ ميليون تومان دريافت كرده اند. 
اين در حالي اس��ت كه دريافت حق الوكاله هاي 
نجومي معطوف به امسال و سال گذشته نيست. 
مهر س��ال 9۳ بود كه حجت الاسلام غلامحسين 
محس��ني اژه اي معاون اول قوه قضائيه از پرونده 

يك وكيل با حق الوكاله ۳۲ميليارد توماني نام برد؛ 
پرونده اي كه پاي سازمان بازرسي را هم به ميان 
كشيد و كاشف به عمل آمد اين فرد از يك سازمان 
براي بررس��ي يك پرونده مبالغ كلاني به عنوان 
حق الزحمه دريافت كرده و حتي بخشي از آن به 

صورت دلار بوده است. 
 6 ميليارد حق الزحمه وكيل براي 6 جلسه 

دادگاه
اين در حالي است كه  دريافت مبالغ ريالي و دلاري 
نجومي جزو حق الوكاله ها تعريف نمي شود و بخشي 
از وكلا، حق الزحمه هاي خ��ود را به صورت هاي 
ديگري دريافت مي كنند و حتي بخش��ي از آنها 
به خاطر فرار از پرداخت مالي��ات اين مبالغ را به 

صورت دريافت از حساب هاي مختلف درخواست 
مي كنند. 

يكي از اف��رادي كه اي��ن حق الوكال��ه نجومي را 
پرداخت ك��رده اس��ت، در گفت وگو ب��ا روزنامه 
»ج��وان« مي گوي��د: وكي��ل وي ب��راي مل��ك 
5۳ميلياردي در تهران خواستار دريافت ۱5درصد 
زمين در قبال بررس��ي پرونده بوده است. يعني 
چيزي حدود 6ميلي��ارد حق الزحمه وكيل براي 

شش جلسه دادگاه در طول يك تا دو سال!
 درآمد 1/5 ميلياردي وكلا در سال 

طبق اين گ��زارش ك��ف دريافت ه��اي نجومي 
حق الوكاله ها ب��ه صورت ميانگي��ن بيش از يك 
ميليارد در س��ال خواه��د بود. به ص��ورت دقيق 

مي توان گفت، در سال 94، ۱4/8ميليون پرونده 
در دادگاه ها وجود داش��ته اس��ت كه از اين آمار، 
9 ميلي��ون پرونده، پرونده هاي يكتا بوده اس��ت. 
اگر ۲۰درصد پرونده ها با وكيل وارد دادگاه شده 
باش��د، ۱/8ميليون پرونده در س��ال 94 با وكيل 
همراه بوده اس��ت. حالا اگر متوس��ط حق الوكاله 
را براي هر پرون��ده 5۰ميلي��ون در نظر بگيريم 
)متوس��ط رو به پايين(، گردش مالي اين بازار در 
سال 94، 9۰هزار ميليارد تومان بوده است. مطابق 
با آمار وزير دادگستري تعداد وكلاي فعال در سال 
94، 6۰ ه��زار و 996 نفر بود، در نتيجه اگر حجم 
گردش مالي بازار را تقسيم بر تعداد وكلا در سال 
94 كنيم، در آمد هر وكيل به صورت متوسط يك 

ميليارد و 475 ميليون تومان مي شود. 
 دريافت هاي نجوم�ي حق الوكاله نتيجه 

انحصار كانون وكلا
اين در حالي است كه برخي از وكلا در گفت وگو 
با جوان تأيي��د مي كنند كه دريافت ه��اي 7 تا 8 
ميلياردي در پرونده هاي مهم وجود دارد. افزون 
بر اين حسينعلي حاجي دليگاني، عضو كميسيون 
برنامه و بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامي 
و البته از كس��اني كه پيگير رفع انحصار از كانون 
وكلاست، گفت وگويي در همين زمينه با روزنامه 
»جوان« انجام داده و معتقد اس��ت: دريافت هاي 
نجومي حق الوكاله نتيجه همين انحصار كانون 

وكلا و نابرابري بازار عرضه و تقاضاست. 
وقتي با ارائه آمار از دريافت مبالغ يك ميلياردي 
وكلا صحبت به مي��ان آورد، اظهار داش��ت: اين 
حداقل دريافت يك وكيل از پرونده اس��ت. وكلا 
مردم را سركيس��ه مي كنند و دريافت هاي خارج 
از عرف، به روال معمول برخي وكلا درآمده است. 
موضوعي كه دقيقاً فرار مالياتي محسوب مي شود و 

ضرورت ورود مجلس و كنترل آن را مي طلبد. 
آنچه اين نماينده به آن اشاره كرده است، بخش 
ديگري از اظهارات روزگذشته سخنگوي دستگاه 
قضايي اس��ت كه با تأكيد بر اص��لاح تعرفه هاي 
حق الوكاله خاطرنشان كرد: وكلاي محترم همانند 
موضوعي كه ب��راي اطبا مطرح ش��د، آنها هم در 
دارالوكاله خود دس��تگاه كارتخوان نصب كنند و 
انحصاراً حق الوكاله ها را از طريق دس��تگاه هاي 
كارتخوان دريافت كنند تا دقيقاً مبادلات مالي آنها 
شفاف باشد و بي جهت نه در مظان اتهام قرار گيرند 
و نه خداي ناكرده برخ��ي از آنها در حق موكلان 

خود اجحاف كنند. 
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نتايج بزرگ ترين نظرسنجي انگليسي: نيمي از دانشجويان انگليسي تجربه آزار و اذيت جنسي داشته اند

اپيدمي آزار جنسي در دانشگاه هاي بريتانيا

معاون اول قوه قضائيه: 

تروريست ها و باندهاي مافيايي از رهاشدگي فضاي مجازي كشورمان استفاده مي كنند

وكالت كيلويي چند؟!
برآوردهاي آماري روزنامه جوان حكايت از اين دارد در بازار 90 هزار ميليارد توماني وكالت

هر وكيل به صورت متوسط بالاي 1/5 ميليارد در سال درآمد دارد. انحصار كانون وكلا به فرار مالياتي اين قشر دامن زده است

گزارش جديدي كه 

عليرضا سزاوار
از س�وي »مرك�ز   گزارش  2

اق�دام عليه تجاوز 
جنسي« منتشرش�ده، خبر از وقوع تجاوزهاي 
گسترده جنس�ي در دانش�گاه هاي انگلستان 
مي ده�د. در اي�ن گ�زارش، تقريب�اً 4ه�زار و 
500دانش�جو از 153دانش�گاه مختلف سراسر 
انگلستان مورد تحقيق قرار گرفتند كه در اين 
تحقيقات مشخص شد، 8درصد دختران دانشجو 
مورد آزار جنسي قرار گرفته اند. گاردين هم در 
يك نظرسنجي گسترده  آمار تكان دهنده تري از 
آزار و اذيت جنسي در دانشگاه هاي انگلستان 
ارائه داده است: نيمي از دانشجويان بريتانيايي 

تجربه آزار جنسي را داشته اند. 
اين براي نخستين بار نيست كه چنين تحقيقاتي 
در اين مورد در بريتانيا انجام مي ش��ود. يك هفته 
پيش روزنام��ه گاردين در گزارش��ي تكان دهنده 
خبر داد، بيش از نيمي از دانش��جويان بريتانيايي 
مي گويند كه با رفتار جنس��ي ناخواس��ته مواجه 
شده اند.  بررسي هاي گاردين نشان مي دهد، سوء 
رفتار جنس��ي در دانشگاه هاي انگلس��تان فراوان 
است و بيش از نيمي از دانشجويان كه تماس هاي 
ناخواسته يا حمله هاي صريح تجاوز جنسي را تجربه 
كرده اند. تحقيقات همچنين نشان مي دهد فقط يك 
كسري از اين حوادث به دانشگاه يا پليس گزارش 

داده شده است. 
  فقط 8درصد گزارش دادند

يك نظرس��نجي از 5ه��زار و 649 دانش��جو براي 
مؤسس��ه خيريه بروك و پايگاه داده دانش��جويي 
Dig In، دريافتند كه تنها يك درصد از افراد مبتلا 
به اين ح��وادث، موض��وع را به دانش��گاه يا پليس 

گزارش كرده اند و بسياري از آنها فاقد درك از موارد 
قانوني آزار و اذيت جنسي و خش��ونت بوده اند.  در 
اين مطالعه كه در ماه ژانويه امس��ال انجام شد، 
56درص��د از پاس��خ دهندگان با ذك��ر جزئيات 
گفتند، با رفتار جنسي غيرمعمول مواجه شدند 
كه 8درصد از آنها اي��ن حوادث را ب��ه پليس يا 
دانشگاهشان گزارش داده اند و تنها يك چهارم 
دانش آموزاني كه مورد تجاوز جنس��ي يا مجبور 
به انجام اقدامات جنسي قرار گرفتند، به پليس 

دانشگاه گزارش داده اند. 
 53 درصد عاملين رفتار جنسي

تقريباً نيم��ي از )49درصد( دخت��ران در پي اين 
تحقيق اظهار داش��تند كه به طور نامناسب لمس 
ش��ده اند، اما تنها 5درصد گ��زارش كرده اند. يك 
چهارم )۲6درصد( زنان هم گفتند، پيام هاي صريح 

ناخواسته جنسي دريافت كرده اندو فقط ۳درصد 
آنها به مس��ئولان گزارش داده ان��د.  بيش از نيمي 
از )5۳ درصد( پاس��خ دهندگان گفتند كه عاملين 
رفتار جنسي ناخواسته، دانشجوي ديگري بودند! و 
به اشتباهشان اعتراف كرده اند كه حدود يك سوم 
)۳۰درصد( موارد گزارش شده از اين رفتارها هم در 

محوطه دانشگاه بوده است. 
 خلأ بزرگ آموزشي

اين مطالعه همچنين نش��ان مي دهد زنان بيش از 
مردان نس��بت به مردان رفتار جنسي ناخواسته را 
تجربه مي كنن��د و تنها ۳درصد از م��ردان گزارش 
كرده اند كه به طور نامناسب لمس شده اند. تقريباً 
دو س��وم از پاس��خ دهندگان زن گ��زارش دادن��د 
احس��اس عدم اعتماد به نفس در پيگيري نكردن 
تهديدشدن شان تأثير داشته است. آن هم به دليل 

ترس از اينكه ممكن است تهديدات متجاوزان منجر 
به خشونت شود. 

 جوانان را از بين مي برند
هلن مارشال، مدير اجرايي بروك  مؤسسه خيريه 
بهداش��ت و س��لامت جنس��ي جوانان مي گويد: 
»مدارس و دانش��گاه ها جوان��ان را از بين مي برند، 
اگر دانشگاه ها مي دانستند كه قانون محافظت در 
برابر آزار و اذيت نمي تواند از جوانان محافظت كند، 
بايد هر چه زودتر اين قواني��ن را تغيير مي دادند.« 
مارش��ال افزود: »اين گزارش نگران كننده نش��ان 
مي دهد كه در هر مرحله از زندگي دانشگاهي بايد 
بيش��تر مراقب چه مواردي بود. واقعاً مهم است كه 
دانشگاه ها دانشجويان را در مورد آزار و اذيت جنسي 
و قانون هاي مربوطه كه به آنها ارائه مي دهند، هوشيار 
كنند. مراكز آموزشي بايد اطمينان حاصل كنند كه 
روش گزارش دهي و خدمات پش��تيباني آنها براي 

جوانان قابل دسترسي و مطمئن است.«
 ماجرا از كمبريج آغاز شد

بررس��ي هاي مركز اقدام عليه تجاوز جنس��ي هم 
نش��ان مي دهد كه 8درصد از دختران دانشجويي 
كه در اين تحقيقات ش��ركت كرده بودند، گفته اند 
در دانشگاه مورد تجاوز قرار گرفته اند. آمار مربوط به 
اين تحقيقات تنها اندكي بعد از آن منتشر مي شود 
كه دانشگاه كمبريج پذيرفت، درباره سوء رفتارهاي 
جنسي در اين دانشگاه مشكلات مهمي وجود دارد. 
 بعد از راه اندازي سيس��تم گزارش دهي ناش��ناس 
در اين دانش��گاه، ۱7۳ ش��كايت درباره رفتارهاي 
نامطلوب جنسي در 9ماه گذشته در اين سيستم به 
ثبت رسيد. اين موضوع يك تصوير آشكار را نشان 
مي دهد و آن اينكه خشونت جنسي در دانشگاه هاي 

بريتانيا در حال همه گير شدن است. 

معاون اول قوه قضائيه گفت: از لحاظ سياسي، 
اقتصادي، اخلاق�ي و امنيتي رهابودن فضاي 
مجازي به ضرر كشور است و اميدوار هستيم 
اقدامات مناس�بي در اين راس�تا انجام شود. 
 حجت الاسلام والمسلمين محس��ني اژه اي در 
حاشيه مراسم معارفه رئيس سازمان پزشكي با 
بيان اينكه قوه قضائيه به شدت مدافع اين است 
كه كل كش��ور از فناوري هاي جديد اس��تفاده 
صحيح كنند، گف��ت: امروز دش��من و برخي از 
تروريس��ت ها، باند هاي مافيايي، كلاهبرداران و 

مرتكبين جرائم مختلف از فضاي مجازي استفاده 
مي كنند و موجب افزايش ج��رم، جنايت و كار 
براي قوه قضائيه مي ش��وند و ناامني را در كشور 

ايجاد كرده و آرامش را برهم مي زنند. 
وي افزود: مسائل اخلاقي و ارزشي كه در جامعه 
مطرح  مي ش��ود، به خصوص در طبق��ه جوان و 
نوجوان امروز تح��ت تأثير اين فضاس��ازي ها و 
بداخلاق��ي ق��رار مي گيرند و به همي��ن منظور 
لازم است همه دستگاه هاي مسئول به خصوص 
ش��وراي عالي فضاي مجازي كه رياس��ت آن به 

عهده رئيس جمهور اس��ت، عنايت بيشتري به 
ساماندهي برخي از امور و مسائل مرتبط با فضاي 
مجازي داشته باش��ند و چنانچه ما تأخيري در 
رابطه با ايجاد زيرساخت هاي بومي و ملي داشته 
باش��يم و آن را س��اماندهي نكنيم، قطعاً بعدها 

هزينه هاي بيشتري بايد پرداخت كنيم. 
وي بيان كرد: توصيه قوه قضائيه اين اس��ت كه 
جلوي جرائ��م را بگيرند و به س��اير مس��ئولان 
ذي ربط هم توصيه مي ش��ود زيرس��اخت هاي 
خود را بومي كنند؛ چراكه فض��اي مجازي رها 

شده به ضرر كشور اس��ت و از طريق گوناگون و 
هم از طريق سياست اقتصادي اخلاقي و امنيتي 
رهابودن فضاي مجازي به ضرر است و اميدواريم 

اقدامات مناسبي در اين راستا انجام شود. 
معاون اول قوه  قضائيه در پاسخ به اين سؤال كه 
اقدامات و همكاري ها به كجا رسيده است، گفت: 
بنده عضو شوراي عالي فضاي مجازي نيستم، اما 
تا جايي كه اطلاع دارم ب��راي مديريت اين فضا 
تلاش هايي مي شود و در حمايت از پيام رسان هاي 

داخلي، تأخيري در اين زمينه وجود دارد. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 
-----------------------------------------------------

 نويد كمالي با انتشار اين عكس توئيت كرد: متأسفانه صداوسيما 
در طول يك دهه گذشته با تمركز روي پخش چندين باره سريال هاي 
كره اي كاري ك��رد كه ام��روز علاق��ه نوجوان هاي ما به موس��يقي و 
استايل هاي كره افزايش پيدا كند. حالا بگذريم كه اين خودش مسبب 

چه پيامدهاي ضدفرهنگي ويژه اي ميشه. 
-----------------------------------------------------

 احسان تقدسي با انتشار اين عكس توئيت كرد: چند روز پيش 
نوشتم اسپانسر اپليكيشن آن سوي آبي راديو جوان كه مورد استفاده 
خيلي هاست، موساد اسرائيل است. خيلي اكانت هاي فيك با فحاشي و 
تمسخر حمله كردند. امروز ديدم آپ معروف تقويم هم تبليغات همان 

مجموعه را دارد. شات اسكرين گرفتم تا بهتر مشخص شود. 
-----------------------------------------------------

 كانال اخبار روز ايران با انتش�ار اين عكس نوش�ت: آخرين 
خانه ثروتمند ترين مرد كشور كويت! مردي با بيش از ۱۲ميليارد دلار 
در بانك هاي كويت، صاحب ۳۳نفتكش در جهان، يكي از بزرگ ترين 
مالكين هتل جهان، س��هامدار نيمي از ش��ركت زين، مالك ۲۰ برج 

آسمان خراش. 
-----------------------------------------------------

 محمد اكبرزاده توئيت كرد: »روحاني: احساس كرديم برجام به 
جراحي نياز دارد.«كاش به آقاي رئيس جمهور اطلاع مي دادند جراحي 

براي زنده هاست، مرده ها را بايد دفن كرد!
-----------------------------------------------------
 عليرضا وهاب زاده توئيت كرد: وزير بهداشت با اشاره به دلايل 
غمگين بودن مردم: »همه روزها را تبديل به نوحه خواني و روضه خواني 
كردن اشتباه اس��ت، جامعه نياز به  فضاي ش��اد دارد.« و انصافاً دليل 
گريه ه��اي دم صندوق هاي بيمارس��تان، غصه هاي خري��د جهيزيه، 
شرمندگي پدر از سفره خالي، نداشتن پول شهريه دانشگاه، بي خانماني 

و بيكاري نوحه بود؟ 
-----------------------------------------------------

 مرجان حاج رحيمي با انتشار اين عكس توئيت كرد: اين سنگ 
قبر زيبا را ببينيد كه چقدر هنرمندانه س��اخته شده و در همين اندازه 
انواع خطوط كوفي، نستعليق و ثلث نوشته شده. واقعاً چقدر هنرمند 

داشتيم و الان چقدر از هنر دور شديم. مجموعه حافظيه.
-----------------------------------------------------

 عليرضا ملوندي با انتش�ار اين عكس توئي�ت كرد: به همت 
تعدادي از دوس��تان، مبلغي براي تهيه گوشت مرغ گرم جهت تقديم 
به عده اي از مستضعفين حاشيه تهران جمع شد. ميزان گوشت تهيه 
شده نزديك به ۲۰۰كيلوگرم بود. محل توزيع يكي از كوره پزخانه هاي 

حاشيه تهران.
-----------------------------------------------------

 شهربانو با انتشار اين عكس توئيت كرد: رقاص به جاي شهيد... 
درس شهيد فهميده را از كتب درسي حذف كردند، به جاش در مدارس 
به دانش آموزان ترانه هاي ساسي مانكن آموزش ميدن! آينده به جاي 
شهيد فهميده، همت و حججي، بايد منتظر مانكن ها باشيم؛ شبيخون 

فرهنگي يعني اين. 

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 

 سخنگوي سازمان مديريت بحران كشور بيان كرد: ۱69هزار و ۳77 
واحد مسكوني در ۲۱ استان كشور در حادثه سيل آسيب ديدند. 

 يك عضو هيئت علمي پژوهش��كده حفاظت خاك گفت: براساس 
شاخص جهاني، خس��ارت س��يل اخير فقط در حوزه فرسايش خاك 
نزديك به ۱۰۰ميليارد دلار است كه در شرايط فعلي به دليل بحران هاي 

ديگر ناديده گرفته شده است. 
 مديركل پيش��گيري، امنيتي و انتظامي معاونت پيشگيري از وقوع 
جرم قوه قضائيه، از ورود جدي ب��راي كاهش جرائم پولي و بانكي خبر 
داد و گفت: تعداد ليزينگ هاي غيرمجاز بي��ش از تعداد ليزينگ هاي 

مجاز است. 
 رئيس كميته بودجه شوراي شهر تهران نسبت به بروز بحران مالي 
شهرداري ها و اختلال در زندگي ساكنان كلانشهرها در صورت تصويب 

لايحه ماليات بر ارزش افزوده هشدار داد. 
 رئيس سابق پزشكي قانوني كشوربا بيان اينكه بانك هويت ژنتيك 
با كمك قوه قضائيه و نيروي انتظامي و سازمان زندان ها راه اندازي شد، 
گفت: در حال حاضر در اين بانك 9۰ هزار نمونه بيولوژيك و ۱6 هزار 

پروفايل ژنتيكي از مجرمان نگهداري مي شود. 
 وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي از توزيع بسته هاي كمك معيشتي به 

جامعه تحت پوشش و نيازمندان خبر داد. 

آموزش و پرورش را 2030 برده 
مجلس را خواب!

در حالي كه هفته گذشته آموزش و پرورش به خاطر تذكرات رهبر انقلاب و 
مصاديق تعاليم غيراسلامي و غيرايراني در مدارس در فضاي مجازي تحت 
فشار افكار عمومي بوده،  رئيس كميسيون آموزش مدعي شد  سند۲۰۳۰ 

به كلي كنار رفته است. 
محمدرضا عارف يك هفته پس از هشدار رهبر انقلاب به آموزش و پرورش 
درباره اجراي پيدا و پنهان سند ۲۰۳۰ در مدارس كشور گفت: وزير آموزش 
و پرورش بارها در كميسيون آموزش مجلس اعلام كرده به هيچ وجه و در 
هيچ جاي رسمي در اين وزارتخانه، هيچ اقدامي در ارتباط با سند ۲۰۳۰ 
مطرح نيست. وي درباره برخي اظهارنظرها مبني بر اجراي سند ۲۰۳۰ در 
مدارس گفت: سند ۲۰۳۰ از دستور كار آموزش و پرورش خارج شده است؛ 
ما اطلاع دقيقي داريم كه بعد از اولين تذكر مقام معظم رهبري، اين سند 
اجرا نمي شود.  رئيس كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس در ادامه گفت: 
ما سندي بهتر از ۲۰۳۰ داريم كه سند تحول بنيادين آموزش و پرورش يك 

سند بسيار مترقي است. 
اول اينكه اطلاع دقيق آقاي عارف با اطلاعات دقيق رهبر انقلاب در تقابل 
است به كنار، اما در شرايط كنوني از كميسيون آموزش و تحقيقات به عنوان 
كميس��يون تخصصي مجلس در زمينه آموزش و پرورش انتظار مي رفت 
به سؤالاتي از اين دست پاس��خ دهد كه »جنتلمنيسم« چرا و چگونه وارد 
مدارس شده است؟ چرا و چگونه سليقه جوانان به ابتذال كشيده شده است؟ 
يا از وزير آموزش و پرورش بخواهد درباره رواج نشاطي كه در مدارس به آن 
اشاره مي كند، توضيح دهد و دست از كلي گويي بردارد و تعريف و چارچوبي 

براي آن مشخص كند نه اينكه سخنگوي آموزش و پرورش باشد. 
همين يكي دو روز پيش بود كه غلامرضا كريمي مديركل امور بين الملل 
و مدارس خارج كش��ور در گفت و گو با رس��انه ها حضور مشاوران خارجي 
در مدارس دخترانه تهران براي آموزش، س��بك زندگي را تأييد كرد. چرا 
كميسيون آموزش بلافاصله از وزير نپرسيد، اين اقدام در قالب چه پروتكلي 

و مصوب كدام نهاد بالادستي انجام مي شود؟ 
آقاي عارف ما هم مي دانيم سند تحول بنيادين مترقي است، اما شما بگوييد 
با وجود سند مترقي تحول بنيادين علت اتخاذ شيوه رجيو ايميليا كه مبتني 

بر جدايي آموزش از ايدئولوژي است در مدارس كشور چه مي كند؟ 
آقاي رئيس كميسيون آموزش آيا فكر مي كنيد سند ۲۰۳۰ بايد شاخ و دم 
داشته باشد يا شمشير را از رو بسته باشد؟ استعاره دست چدني در دستكش 

مخملي را از رهبر انقلاب نصب العين كنيد. 
س��ند ۲۰۳۰ بايد به صورت علني بگويد دنبال جدايي دي��ن از زندگي و 
سياست است تا بدانيد براي آينده نظام خطر دارد؟ آيا بايد واضح مي گفت 
جوانان ازدواج نكنيد، به روابط بي قي��د رو بياوريد، فرزندآوري را فراموش 
كنيد، چون منابع دنيا كم است و جمعيت زياد. منابع را نمي توانيم زياد كنيم 
پس كمتر زاد و ولد كنيد؟ يا همين كه ذيل رفع فقر و گرسنگي اين مسئله 

را دنبال كند، كافي است؟
آيا به جاي اينكه سرراست برود سر كاهش فرزندآوري و درگير هزينه هاي 
مقاومت جوامع شود، بهتر نيست بر طبل برابري جنسيتي بكوبد تا زنان را به 

ورزشگاه بكشاند و درگير مسائل حاشيه اي كند. 
يا به جاي اينكه به دانش آموزان تفكر و خلاقيت ياد بده��د و آنها را براي 
ساختن تمدن ايران اسلامي تربيت كند و با آهنگ جنسي ساسي مانكن 
آنها را برقصاند  و مورد توجه جنس مخالف بودن را به عنوان ارزش در ذهن 
دانش آموزان القا كند و  به طوري براي يك دختر در سن بلوغ اين دغدغه 
شود كه بدن جذاب داشته باشد و ابزار لذت جويي جنس مخالف شود و در 
اين راه تمام هم و غم خود را صرف كند،  اين چه جور آتش زدن س��رمايه 
انساني اس��ت كه ش��ما به عنوان رئيس كميس��يون آموزش آن را ناديده 

مي گيريد و قرباني منافع حزبي و ملاحظات جناحي مي كنيد؟ 
شما كه مدعي هستيد، سند تحول بنيادين مترقي تر است، چرا از مسئولان 
آموزش و پرورش نمي پرس��يد به جاي اجراي راهبردهاي اين سند پاسخ 
دهند كه آيا رفت و آمد اعضاي سفارتخانه هاي كشورهاي اروپايي به مدارس 
در راستاي سند تحول بنيادين است؟ يا تصويري از آموزش جهاني و تربيت 

شهرونداني براي سال ۲۰۳۰ دهكده جهاني را تداعي مي كند؟
شما كه از سند تحول بنيادين صحبت مي كنيد تا به حال چندبار شيوه جذب 
و تربيت و گزينش معلم در آموزش و پرورش را مورد بررسي قرار داده ايد؟ 

شيوه اي كه يا آنقدر كهنه است يا آنقدر رها؟ 
به عنوان رئيس كميسيون آموزش مجلس حال كه موضعي در خور جايگاه 

حقوقي تان اتخاذ نمي كنيد دست كم ساز مخالف رهبري نزنيد. 
شما خبر داريد مدرسه اي دخترانه در تهران فردي به نام روبرتو كوكتزو تبعه 
ايتاليا را در سايت خود به عنوان مشاور مدرسه معرفي كرده است؟ اين اقدام 
در راستاي سند تحول بنيادين است؟ آيا سندي كه امنيت و رفاه براي همه 
را مي خواهد به جان ايمان و اعتقاد فرزندان يك كشور مي افتد؟ امنيت و 
رفاه براي كشور ما چطور ايجاد مي شود؟ توسط سرمايه هاي انساني متفكر 

و خلاق يا توسط سرمايه هاي انساني رقاص؟ 
وقتي مي گوييد سند ۲۰۳۰ به كل كنار گذاش��ته شده است از مسئولان 
آموزش و پرورش بپرسيد كه در شرايط كنوني سفر به سوئد، فنلاند، چين 
و ماچين در راستاي كدام راهبرد سند تحول اس��ت؟ آن هم در حالي كه 
هنوز در اجراي يك سند داخلي مانده ايد و در حوزه تعليم و تربيت حرفي 
براي زدن نداريد. پرورش كه هيچ در حوزه آموزش بعد از چند س��ال ۳۰ 
نمره كاهش مهارت خواندن و درك مطلب براي دانش آموزان تحويل افكار 
عمومي مي دهيد. اين آموزش و پرورش چه تجربه جذابي دارد كه دنيا براي 
تعامل با آن مشتاق باشد؟ چند نفر مش��اور ايراني با آموزه هاي اسلامي به 

عنوان مشاور در مدارس خارجي مشغول به كار هستند؟
مي دانم اين شيوه را براي دور نگه داشتن وزير آموزش و پرورش از استيضاح 
برگزيده ايد، اما دست كم در اين فضا شيوه مناسبي نيست. در فضايي كه 
انتشار چند كليپ رقص و آواز چشم هاي مخاطبان را گشاد كرده و انتظار 
يك واكنش مناسب يا اتخاذ يك موضع درس��ت از سوي سياستگذاران و 
مجريان حوزه تعليم و تربيت دارند. مي دانم اين آم��وزش و پرورش روي 
دست جريان هايي كه براي رأي اعتماد به بطحايي رايزني كرده اند، مانده 
اس��ت. اما تو را به خدا آموزش و پرورش را وجه المصالحه اهداف سياسي 

خود قرار ندهيد. 

نيره ساري 
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